
Naše země v roce 2028 zbankrotuje?
Šichtařová napadla Stanjurův rozpočet. Co to
předložil?
- CZ24 News | 3. října 2022

ČESKO: Během uplynulého týdne jsme se díky návrhům rozpočtu dozvěděli, o kolik hodlá
stávající vláda tuto zemi ještě více zadlužit. Nazývat státní rozpočet na příští rok
protikrizový, válečný nebo solidární, jak si to troufá ministr financí Zbyněk Stanjura (ODS),
považuje Markéta Šichtařová za hloupé ve všech těch pojmech. Ale nejděsivější jí připadá,
když ministryně životního prostředí Anna Hubáčková (za KDU-ČSL) tónem morální
nadřazenosti ujišťuje, že bude pracující ještě víc okrádat ve prospěch státního parazita a ve
prospěch bezuhlíkové ideologie, která je jednou z příčin energetické krize.

Po čtvrtečním druhém čtení novely letošního státního rozpočtu ve Sněmovně to vypadá, že
by se schodek mohl prohloubit proti původnímu návrhu vlády o dalších 45 miliard korun na
celkových 375 miliard korun. Původně vláda navrhla zvýšení schodku o 50 miliard korun z
280 na 330 miliard. Jen připomenu, že předchozí vláda schválila schodek rozpočtu ve výši
376,6 miliard, nová vláda ho s velkou slávou snížila na 280, nyní ho vrací na původní
úroveň. A ministr financí Zbyněk Stanjura dodává, že není rád, jaké deficity máme, ale že
pokud poslanci přinesou návrhy na úsporu a budou mít hlavu a patu, tak je rád podpoří.
Jaký dojem na vás tohle všechno dělá?

Zní to poněkud komediálně. Předešlá vláda se dobře kritizovala, ale jakmile má nová vláda snížit
schodek sama, tak jí to už moc nejde, líp se o tom jen mluvilo. Nejhorší je to posouvání pocitu
normality. Když za rok 2020 vláda poprvé vysekla enormní schodek a svedla to na covid, tak se
všichni zděsili, ale řekli: Jasně, za to může covid. Ale teď už mluvíme o vysokém schodku na letošek i
na rok 2023. To je taky kvůli covidu? Jasně, dneska se řekne, že je to kvůli Ukrajině.

Jenomže tímhle stylem si každý rok najdeme záminku. V roce 2024 vysekneme schodek kvůli snížení
závislosti na Rusku. V roce 2025 kvůli nutnosti zbrojit. V roce 2026 kvůli přechodu na
elektromobilitu. V roce 2027 kvůli poválečné restrukturalizaci… Vždy se najde záminka a každému to
už začíná připadat normální. A v roce 2028 pak co? To už rovnou kvůli těm předešlým schodkům
zbankrotujeme?

Tak podobné otázky si asi klade i exministr financí Miroslav Kalousek, který v reakci na to,
že vláda schválila a Ministerstvo financí předalo do Poslanecké sněmovny návrh státního
rozpočtu na příští rok se schodkem 295 miliard, konstatoval, že vláda není schopna řídit
státní finance udržitelným způsobem a ratingové agentury nás za to potrestají a budoucí
generace proklejí. Šéfka jeho TOP 09 Markéta Pekarová Adamová tvrdí, že je to snaha o
balanc mezi prioritami a že jde o kompromis v bezprecedentní době. Exministryně financí
Alena Schillerová považuje za nepřijatelné, že jsou v příjmech zahrnuty daně z
mimořádných zisků, které nejsou ještě schválené, a tak by měl být schodek o 150 miliard
vyšší. „Rozpočtu na příští rok můžeme říkat protikrizový, válečný nebo solidární,“ uvedl
Zbyněk Stanjura. Jak byste ho označila vy?

Kompromis v bezprecedentní době, kterým se ohání Markéta Pekarová Adamová, je jen
marketingová hříčka. Devadesátá léta byla také bezprecedentní, protože šlo o období transformace
ekonomiky, a přesto jsme zvládali mít i vyrovnané rozpočty.
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Zahrnovat do příjmů zatím neschválené daně je skutečně šílené, to je asi takové, jako říci si, že chci
dostat lepší práci, ale zatím pořád jsem v té staré, ale z vysněného platu si už platím dovolenou.

A pojmy, které uvádí Zbyněk Stanjura, tedy říkat protikrizový, válečný nebo solidární, jsou hloupé
všechny. Protikrizový rozpočet by byl takový, který by se snažil krizi odstranit – tento ji ale
prohlubuje tím, že dál navyšuje peněžní zásobu a zvyšuje dluh. Válečný rozpočet by byl, kdybychom
byli ve válce. Ve válce je ale země, se kterou ani nesousedíme. A solidarita znamená dobrovolnou
soudržnost a dobrovolný soucit – tento rozpočet ale z pozice síly konfiskuje peníze těm, kdo je
vydělávají, a přerozděluje je zcela nesolidárně, nýbrž vynuceně, těm, kdo si peníze ve formě dotací
vyřvou.

Jak bych rozpočet označila já? Jako nezodpovědný.

Dodavatelé elektřiny rozeslali svým zákazníkům oznámení, že od 1. října na jejich
zákaznický účet připíšou příspěvek na platbu za elektřinu poskytovaný v rámci tzv.
úsporného tarifu. Tyto zprávy ale chodí i majitelům chat, při sazbě elektrické energie D01d
jim ve vyúčtování přistálo 3500 Kč. Není právě tady prostor pro úspory, po kterých volá
ministr Stanjura, nebo je správné elektrickou energii dotovat i u rekreačních objektů,
takže jejich majitelé – z logiky věci ti bohatší – dostanou od státu příspěvek na elektřinu
tam, kde bydlí, i tam, kde se rekreují?

Úplně špatná logika od počátku. Není správné energii dotovat nikde. Je správné energii zlevnit tím,
že odbouráme všechny daně a poplatky hrazené státu – od výroby, přes distribuci až po spotřebu
energie. A pokud to nebude stačit, tak odbourat ještě další daně mimo energie, aby lidem zbylo víc
peněz. Tím se zaprvé zmenší stát, zadruhé se tím demaskuje příčina drahých energií, zatřetí se tím
nepoškodí cenotvorba, která vede k nesouladu poptávky a nabídky, a začtvrté se tím dosáhne úplně
stejného efektu, totiž toho, že lidé budou mít na poplacení energií.

Slovenský premiér Eduard Heger kritizoval páteční dohodu členských států EU ohledně
přerozdělování zisků v energetice. Slovensku nepomůže, a tak hlasovalo proti
předloženému návrhu. Už předtím Heger varoval, že tamní ekonomice hrozí kvůli prudce
rostoucím nákladům na energie kolaps, neboť mnohé slovenské firmy zavřou. V Česku
takový scénář nehrozí?

Nejen slovenské, ale i české, německé a další podniky měly minimálně v 15 % případů zavřít už
dávno! To je totiž číslo, na které je minimálně odhadováno procento takzvaných zombie firem, které
jsou udržovány při životě jen dotacemi, tedy tím, že se pouští žilou životaschopným a jejich krev se
pumpuje do mrtvol v podobě zombie firem. A že dojde ke kolapsu? K němu opět mělo dojít už dávno,
už v roce 2008, a právě to, že k němu nedošlo, že se tiskem peněz příčiny tehdejší finanční krize
překryly, je důvodem toho, proč stávající rozvrat je ještě hlubší.

Uvědomte si jednu věc: Kolaps je neodvratný, pouze je posunutelný v čase. A čím víc se oddaluje, tím
větší je. Ale nyní k němu již spontánně dochází minimálně na finančních trzích v podobě pádů burz.
Jinými slovy: Tento scénář hrozí celé Evropě a je v našem zájmu, abychom jím prošli co nejdřív,
protože odsun jej ještě zhorší.

Odbojné Maďarsko a Polsko, zmíněnými potížemi zmítané Slovensko. Výsledky voleb ve
Švédsku a v Itálii. Nic radostného pro EU. K těm italským volbám předsedkyně Evropské
komise Ursula von der Leyenová uvedla, že pokud bude situace složitá, má Brusel nástroje,
jak zakročit podobně jako proti Maďarsku či Polsku. Je diplomatické jednou větou tepat
hned tři členské země naráz, a nepodřezává šéfka EK tak trochu větev pod budoucností
celé EU?



Je to snaha udržet si poslušnost silou a vyhrožováním. Jenomže skutečná loajalita se nedá vynutit
silou. Použití síly působí protitlak. Zatlačíš – a „neposlušná“ země zatlačí zpět a víc. Není to
promyšlené, je to od Ursuly von der Leyenové psychologicky neobratné, zřejmě tím docílí pravého
opaku, než by ráda.

Při podpisu memoranda se Škodou Auto v Mladé Boleslavi se ministryně životního
prostředí Anna Hubáčková (za KDU-ČSL) pochlubila, že stát podporuje nákup elektrických
aut, proto ho ministerstvo životního prostředí hodlá dotovat. Ale jenom obcím, krajům,
ministerstvům, obecně prospěšným nebo neziskovým společnostem. Na soukromníky se
nedostane. Co říkáte té myšlence, ať všichni platí daně, aby ti, co už jsou beztak živení
erárem, měli ještě zadotovaná elektrická auta?

Co na to mám říci… Nejděsivější mi připadá, jak ministryně životního prostředí Anna Hubáčková
tónem morální nadřazenosti ujišťuje, že bude pracující ještě víc okrádat ve prospěch státního
parazita a ve prospěch bezuhlíkové ideologie, která je jednou z příčin energetické krize. Zajímalo by
mě, jestli si ministryně vůbec uvědomuje, že elektroauta a Green Deal jsou hlavním kořenem toho
ekonomického marasmu, kterému nyní čelíme.

Zdroj: Parlamentní listy
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